
 PROCÉS PARTICIPATIU SOBRE EL NOU SISTEMA DE RECOLLIDA DE RESIDUS A SANT VICENÇ DELS HORTS  

BARRI DE CAN COSTA. 1 de març de 2023, Associació Veïnal de Can Costa 

Essent les 18:20h del dia 1 de març de 2023 s’inicia l’obertura de portes a la sessió previ registre 

de les persones participants. 

Assistents: 22 

Benvinguda i presentació 

Yolanda Martín, Cap de Participació i Convivència de l’Ajuntament de Sant Vicenç dels Horts 

dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones assistents. Seguidament fa una 

explicació del context que ha motivat la realització del procés participatiu sobre el nou sistema 

de recollida de residus. 

Presentació Tècnica 

La consultoria ENTORNa3 realitza l’explicació tècnica tant del procés participatiu com dels dos 

sistemes de recollida que es proposen. L’explicació es centra en els següents punts: 

 Fases del procés participatiu 

 Context 

 Sistemes de recollida proposats: contenidors tancats i porta a porta 

 Enquesta disponible a la plataforma web de participació 

Dinàmica participativa 

Es divideix el total d’assistents en 3 grups de treball i es responen dos qüestionaris, un per la 

recollida amb contenidors tancats i un pel porta a porta. Els qüestionaris presenten preguntes 

concretes a les quals cal que el grup doni resposta pensant en quines serien les seves 

preferències en cas que s’implantés cada un dels sistemes. 

Es recullen els qüestionaris per tal de poder recopilar les opinions de cara a l’elaboració de 

l’informe final del procés participatiu. 

Torn de paraules 

Es recullen els següents comentaris i respostes: 

Es pregunta si es pot saber de qui és cada una de les bosses dipositades en un contenidor amb el 

sistema de contenidors tancats. 

 Es respon que no es pot saber, però s’identifica l’usuari quan obre el contenidor i això 

dona dades del comportament dels usuaris. Hi ha sistemes per acotar aquestes dades 

com restringir el nombre de contenidors que pot obrir cada targeta o el nombre de 

vegades que es pot obrir el contenidor a la setmana. Tot això ens permet treure 

informació més detallada de l’ús que es fa dels contenidors. 

Es comenta que hi ha molt d’incivisme a Sant Vicenç dels Horts i que hi ha molts residus 

abandonats a la via pública. Això sumat a que hi ha molts porcs senglars fa que no es vegi clar 

que funcioni el porta a porta. Es posa l’exemple del municipi veí de Torrelles, on es diu que els 

porcs senglars trenquen els cubells de recollida. 



 PROCÉS PARTICIPATIU SOBRE EL NOU SISTEMA DE RECOLLIDA DE RESIDUS A SANT VICENÇ DELS HORTS  

Es pregunta com s’ha de fer per participar del porta a porta si només vius al municipi els caps de 

setmana. I també es pregunta què passa si un dels dies de recollida d’una fracció no pots ser a 

casa. 

 Es respon que existeixen diferents solucions per aquests casos. El més comú són les 

àrees d’emergència, punts de recollida tancats i amb identificació habilitats per a 

l’aportació dels residus en casos puntuals de necessitat. 

Es comenta que tot això és una imposició, ja que no es fa cas a la voluntat de la gent, i s’imposen 

uns sistemes que venen de la UE.  

També es comenta que no s’hauria de controlar a la gent i que no es veu que hagi d’augmentar la 

recollida selectiva aplicant aquests sistemes, perquè la gent que ho fa malament ho seguirà fent 

malament. 

 S’aclareix que amb aquests sistemes amb identificació el que identifiquem és la llar o el 

comerç i no a les persones directament. La taxa justa per tant incidirà en la taxa de 

recollida, vinculada a un habitatge. S’exposa que són sistemes contrastat que en altres 

municipis ja han evidenciat la millora de resultats. 

Es comenta que no s’ha fet prou educació a la ciutadania, sobretot amb la fracció orgànica, 

només puntualment, i aquesta és la clau de l’èxit de la recollida, no que ara s’imposin aquests dos 

sistemes. 

També es comenta que l’ajuntament va tard, s’hauria d’haver fet abans el canvi i no ara a 

correcuita perquè s’acaba el contracte. La normativa de la UE fa anys que hi és. 

 Es respon que ens estem avançant a la finalització del contracte i el procés s’està fent 

amb garanties, no a correcuita. El tècnic de medi ambient de l’ajuntament (Ramon 

Montaña) explica que des de fa molts anys es fan campanyes de foment de la recollida 

selectiva, tallers a escoles, visites a instal·lacions de tractament, etc i que està demostrat 

que es tracta d’un tema de voluntarietat i no tant de desconeixement o falta d’educació 

ambiental. 

Es comenta que es creu que el procés participatiu s’ha fet coincidir expressament amb les 

eleccions i que és molt tancat ja que només hi ha dues opcions. 

 Es respon que no s’ha fet coincidir expressament amb les eleccions. També que és tancat 

perquè són les opcions que realment existeixen per tal de millorar els resultats de 

recollida selectiva del municipi, ara es plantegen en genèric i quan es prengui la decisió 

caldrà adaptar el nou sistema a les necessitats del municipi. És per això que no s’ha obert 

el debat abans. Altres tipus de processos participatius poden ser més oberts que aquest. 

També es comenta que no es creu que des de la UE es fixin tan en nosaltres i obliguin a recollir la 

brossa en cubells. Creu que hi ha negoci en aquests nous sistemes. En canvi, es sorprèn que l’oli 

no es reculli, comenta que creu que no hi deu haver negoci. 

També es comenta que creu que el porta a porta és antihigiènic perquè entrem a casa un cubell 

que ha estat al carrer tota la nit. 

També es comenta que es creu que la taxa justa només és un pretext per poder multar a la 

ciutadania. 
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Es comenta que no s’està d’acord amb que el sistema actual funciona ja que els contenidors 

estan bruts i fan pudor. Aquest veí té una ubicació de contenidors davant de casa i creu que és 

injust que ell pagui les conseqüències de l’incivisme, ja que paga els seus impostos com tothom. 

Es comenta que vivim a un país càlid i que no podem aplicar sistemes del nord d’Europa, on fa 

més fred, com el porta a porta, amb restriccions d’aportacions dels residus. 

 Es respon que en molts municipis ho tenen en compte i tenen freqüències de recollida de 

la fracció orgànica superiors als mesos càlids. 

Es fa una queixa de les baixes freqüències de recollida de poda que ofereix el servei municipal. 

Triguen un mes a recollir-la des de que fas la sol·licitud. 

Es comenta que és massa estricte imposar aquests sistemes a la gent gran, que té més 

limitacions. També que amb aquests nous sistemes restrictius es pot veure incrementat el 

nombre d’abandonaments d’escombraries al medi natural.. 

També es comenta que el sistema actual és ineficient perquè es recullen els contenidors buits. 

S’haurien de col·locar sensors d’ompliment i recollir contenidors només quan estiguessin plens. 

Es comenta que hi ha gent que no fa recollida selectiva perquè es té desconeixement de què se’n 

fa dels residus un cop recollits i per tant no són conscients del que implica no separar 

correctament. També hi ha gent que creu que els residus es barregen un cop recollits. 

 Un veí comenta que creu que només és una excusa fer servir aquest argument per no fer-

ho bé. 

També comenta que no està d’acord que el procés sigui tan acotat, que li agradaria tenir 

més detalls de com serà el futur servei segons el sistema per poder decidir quin sistema 

el convenç més. 

o Es respon que aquest procés tracta un tema molt tècnic i que no és viable obrir-lo 

més a la ciutadania. Es comenta que potser en un futur es podria fer un nou 

procés participatiu per decidir més detalls del nou sistema de recollida un cop 

escollit el model. 

Es dona per acabada la sessió a les 20:50h. 


